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دبیر سرویس فرهنگ و هنر: فرزانه صنعتی 

سامرا باید مرکز جهانی ترویج 
فرهنگ مهدویت و انتظار باشد

به گزارش ایســنا، تولیت آســتان قدس رضــوی با ابراز 
شکرگزاری به جهت توفیق تشرف به زیارت امام هادی)ع( 
و امام حسن عسکری)ع(، گفت: سامرا زادگاه امامی است 
که معتقدیم ریشــه های ستم و پایه های کفر و استکبار و 
شــرک  و نفاق در صحنه  عالم را در هــم خواهد کوبید و 
آرمان حاکمیت توحید و عدالت  را تحقق خواهد بخشید؛ 
بنابراین این شهر متعلق به تمام بشریت است و به جهت 
ارتباط با مفاهیم و باورهای مهدویت، باید به مرکز جهانی 

ترویج فرهنگ مهدویت و انتظار تبدیل شود.
حجت الاسلام والمســلمین احمد مروی که با دعوت عتبه 
عباســیه به عراق سفر کرده اســت، در حاشیه تشرف به 
زیارت حرم امامین عســکریین)ع( در سامرا با تولیت این 
عتبه مقدســه دیدار و اظهار کرد: ســامرا به عنوان زادگاه 
حجت بن الحسن امام زمان)عج( لازم است موردتوجه ویژه 
قرار بگیرد و در این شــهر مقــدس باید مراکز تحقیقاتی، 
پژوهشــی و میزگردها و اجتماعاتــی در رابطه با ظهور و 
مهدویت برگزار شــود؛ به این شــهر نورانــی نباید تنها 
بــه عنوان یــک زیارتگاه مقدس که محــل تولد حضرت 

مهدی)عج( است، توجه کرد.
حجت الاسلام والمسلمین مروی با بیان اینکه از سامرا باید 
فرهنگ مهدویت و انتظار به دنیا نشــر یابد، تصریح کرد: 
به جز اســلام، در بســیاری از ادیان دیگر همچون یهود، 
زرتشــت و مســیحیت اعتقاد به دوره آخرالزمان و انتظار 
منجی به عنوان یک اصل مســلم وجود دارد؛ لذا باید راه را 
برای پیروان دیگر ادیان نیز باز کنیم و ســامرا باید شهری 
باشــد که پیام انتظار و منجی را به بشــریت برساند. این 
شهر تنها متعلق به تشیع و جهان اسلام نیست. اینجا شهر 

منجی عالم بشریت و تمام انسان هاست.
تولیت آستان قدس رضوی با تأکید بر اینکه سامرا باید به 
نقطه کانونی مسئله انتظار، ظهور و مهدویت مبدل شود، 
این شــهر را ام القرای »مهدویت و ظهور« خواند و تصریح 
کرد: از ویژگی های ممتاز سامرا تدفین دو امام معصوم)ع( 
است که همین امر خصوصیت و ظرفیتی منحصربه فرد به 

این شهر داده است.
»محمــد قاســم« تولیــت آســتان مقــدس امامیــن 
عســکریین)ع( نیــز در این دیدار ضمن خوشــامدگویی 
به حجت الاسلام والمســلمین مروی، توفیــق خدمت به 
آســتان های مقدس اهل بیــت)ع( و جمیع عاشــقان و 
دلدادگان این حضرات را نعمتی شایســته شــکرگزاری 
دانســت و خواســتار تعامــل و همکاری آســتان قدس 
رضوی برای پیشــبرد برنامه ها و تحقق چشم انداز مدنظر 
 برای تقویت جایگاه جهانی شــهر ســامرا و عتبه مقدسه 

عسکریه شد.

 وزیر میراث فرهنگی:    

حکم تعلیق مدیر حافظیه در دادگاه 
تجدید نظر نقض شده است

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفت: حکم تعلیق 
۶ماهه مدیرکل میراث فرهنگی اســتان فارس و مدیر حافظیه در 

دادگاه تجدید نظر نقض شده است.
بــه گزارش خبرنگار میراث فرهنگی، ســید عزت الله ضرغامی در 
حاشیه آیین دومین نکوداشت چهره های ماندگار میراث فرهنگی 
در جمع خبرنگاران، به اتفاقات اخیر در حافظیه شــیراز اشــاره 
کــرد و گفت: بــا پیگیری هایی که انجام شــد، مســئول دفتر 
رئیس جمهوری و حتی دادســتان محترم پیگیری کردند. احکام 
موقتی که برای مدیرکل استان و مدیر حافظیه صادر شده بود در 
دادگاه تجدید نظر نقض شــده است و اکنون هیچ مشکل قضایی 

در پرونده حافظیه نداریم.
ضرغامــی گفــت: هفته آینــده رئیس قــوه قضائیه بــه وزارت 
میراث فرهنگی می آیند و مهمان مــا خواهند بود. مجموعه ای از 
مســائل قضایی و حقوقی داریم که با وی در آن جلســه مطرح 
می کنیم. با نگاه مترقی که از او ســراغ دارم، مسائل مختلف را با 

وی مطرح می کنیم.
وزیــر میراث فرهنگــی گفــت: مســائل قضایی حــوزه وزارت 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی باید یک شــعبه 
تخصصی در دســتگاه قضایی داشته باشــد و با استناد به قواعد 

عمومی درباره تخلفات حوزه تخصصی وزارتخانه قضاوت کند.
وی گفــت: بــرای قضات احتــرام قائلم و پیشــنهاد می کنم در 
حوزه های تخصصی قضات ویژه تخصصی حکم صادر کنند؛ مانند 
دادگاه رســانه و دادگاه ویژه روحانیت که شعب اختصاصی خود 

را دارند.
وی تأکید کرد: درباره پلمب برخی اماکن گردشگری هم معتقدم 
جایی که محل اقامت است و مردم رزرو می کنند، بسته شدن آن 
تبعات دارد. وزیر میراث فرهنگی تأکید کرد: رعایت قوانین کشور 
به ویژه در حوزه حجاب و عفاف برای همه دستگاه ها لازم الاجراست 
و همه باید رعایت کنیم. الان کنسرت های موسیقی در مجموعه 
فرهنگی تاریخی سعدآباد در حال برگزاری است و مردم استقبال 
کردند. وی گفت: برخی که در میان جمعیت مردم که می خواهند 
شاد باشند می آیند و شعار ساختارشکنانه می دهند، با شادی مردم 
مخالف هستند. اینها »گروه فشار جدید« هستند. جمع را به هم 
می ریزنــد و خود مردم برخورد می کنند. نباید ١٠ تا ٢٠ نفر مانع 
شادی ٢هزار نفر شوند. خود مردم باید آرامش و سلامت برنامه ها 

و رویدادهای فرهنگی را حفظ کنند.
ضرغامــی گفت: همه تــلاش و برنامه مــا و اعتباراتی که هزینه 
می شــود، برای رضایت و شــادابی جامعه و شادی جوانان است. 
ما علاوه بر دفــاع از میراث فرهنگی، از حداقل حقوق مردم دفاع 
می کنیــم و مراقبت های لازم در محیط هــای فرهنگی را انجام 
می دهیم. شاید تخلفی هم بشود که طبق قانون برخورد می شود، 
اما نباید همه چیز را به هم زد. وزیر میراث فرهنگی گفت: واگذاری 
بناهای تاریخی به معنای فروختن نیســت و اجاره داده می شود. 
این عبارت »واگذاری« اشتباه است. سرمایه گذار اجاره می کند و 
برای مرمت و نگهــداری هزینه های میلیاردی هم انجام می دهد. 
وی گفت: اگر مشــارکت مردم، بخش خصوصی و ســرمایه گذار 
نباشد، این بناها از بین می روند. موانع مشارکت ایرانیان خارج از 

کشور را نیز رفع کردیم.

آینده طراحی حرکت در تئاتر 
کشور چگونه است

به گزارش ایســنا، علی براتــی طراح حرکت نمایــش موزیکال 
»هفت خان اســفندیار« در پاسخ به این پرسش که آینده طراحی 
حرکت در تئاتر کشــور را چطور ارزیابــی می کند، گفت: فعالیت 
کاری من از سال ١۳۷۵ شروع شده است؛ آن زمان اساتید معتقد 
بودند اگر حرکت از نمایش برداشــته شــود، هیچ خللی در روند 
نمایش و ریتم داســتان بــه وجود نمی آید. من هــم این نظر را 
می پذیرفتم؛ چون آن زمان، حرکت صرفاً یک کار حاشیه ای بود و 
تأثیری در روند نمایش و اجرا نداشت. اما طی این سال ها با توجه 
به تجربه هایی که به ویژه در سفرهایم به دست آوردم و دوره هایی 
که در خارج از کشور دیدم، متوجه شدم حرکت، جزو بدنه اصلی 
یک نمایش اســت. همان طور که دکور و لباس را در یک نمایش 

نمی توان حذف کرد، امکان حذف حرکت هم وجود ندارد.
او ادامه داد: طراحی حرکت در کشور ما نوظهور است. من شخصاً 
تلاش می کنم شــاگردان بسیاری تربیت کنم تا تجربه های جدید 
کشــف کنیم. در حال حاضر هم خوشــحال هستم که عده ای در 
زمینه حرکت فعالیت می کنند. حتی فعالیت کســانی که کارشان 
چندان قوی نیســت هم اتفاق خوبی اســت؛ چون بالابودن حجم 
فعالیــت ولو با وجود ضعیف بودن، باعث می شــود ریتم و حرکت 
فراگیر شــود و تیم های ضعیف هم با به دست آوردن تجربه قوی تر 
خواهند شــد. خود من هم بعد از این همه ســال نه جایی دوره  
کامل دیده ام، نه دانشکده مخصوصی وجود دارد که در آنها تدریس 
صورت گیرد. بنابراین با تجربه هایی که داریم، می توانیم این مراحل 

را کشف کنیم.
علی براتی در پایان گفت: بر این باور هســتم که روزی فرا خواهد 
رسید که ۸٠ درصد نمایش ها بر اساس بدن اتفاق بیفتد. همان طور 
که در کل دنیا این روند به سمت جلو در حال حرکت است؛ چون 
زبان بدن، زبان عمومی اســت و نیاز نیست برای ارتباط گرفتن با 
کشــورهای دیگر، زبان آنها را یاد گرفت. برای همین کشــورهای 
مختلف برای ترویج فرهنگشــان، گروه هایی را تربیت می کنند که 
بدن های قوی و خاص دارند تا بتوانند فرهنگشان را با زبان بدن به 

کل جهان به بهترین شکل ممکن منتقل کنند.
»هفت خان اسفندیار« محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است 
که ســاعت ١۸ هر روز به جز شــنبه ها با همکاری بنیاد فرهنگی 

هنری رودکی در تالار وحدت روی صحنه می رود.

ایران معاون کنوانسیون حفاظت از 
میراث فرهنگی زیر آب یونسکو شد

جمهوری اسلامی ایران به عنوان معاون کنوانسیون ٢٠٠١ حفاظت 
از میراث فرهنگی زیر آب یونسکو انتخاب شد.

بــه گزارش ایرنــا از نمایندگی دائم جمهوری اســلامی ایران در 
یونســکو- پاریس، در جریان برگزاری مجمع  عمومی کشورهای 
عضو کنوانســیون حفاظت از میراث زیر آب یونسکو که روزهای 
٢۳ و ٢۴ خردادماه جاری در مقر یونســکو در پاریس برگزار شد، 
کشــورمان با اجماع، به عنوان معاون مجمع و عضو هیئت رئیســه 

کنوانسیون مذکور برای مدت دو سال انتخاب شد.
جمهوری اســلامی ایران از ســال ١۳۷۸ رســماً به کنوانسیون 
حفاظت از میراث فرهنگی زیر آب پیوســت. هدف اصلی از ایجاد 
این کنوانسیون ایجاد ســازوکار مناسب همکاری های بین المللی 
بــرای حفاظت از میراث باقی مانده در زیــر آب های بین المللی و 

سرزمینی است.
یکی از اصول این کنوانسیون، همکاری علمی و فنی در این حوزه 
است. شورای علمی بین المللی این کنوانسیون به کشورهای عضو 
مشــورت می دهد. از سوی دیگر با توجه به پیچیدگی های فنی و 
تکنیکی حوزه میراث زیر آب، کشــورهای عضو متعهد می شوند 
تا چنانچه از فناوری پیشــرفته ای در این زمینه برخوردار باشند، 
با شــرایطی آن را در اختیار حفاظت میراث زیر آب ســایر اعضا 

قرار دهند.
از نظــر حفاظت از میراث زیر آب یونســکو، »میراث فرهنگی زیر 
آب« به تمامی نشانه های زندگی بشری اطلاق می شود که دارای 
مشخصه فرهنگی، تاریخی یا باستان شناسی باشد و برای  دوره ای  
خاص یا همیشه، حداقل صد سال، تمامی یا بخشی از آنها در زیر 
آب وجود داشته باشد؛ از قبیل: محل ها، سازه ها، بناها، مصنوعات 
بشــری و بقایای انسانی، به همراه شرایط باستان شناسی و طبیعی 
آنها؛ کشــتی ها، هواپیماها، دیگر وســایل نقلیه یا بخشی از آنها، 
محموله یا محتوای آنها به همراه شرایط طبیعی و باستان شناسی 

آنها، اشیایی با ماهیت ماقبل تاریخ.
البته لوله ها و کابل های موجود در بســتر دریا و تأسیسات دیگری 
به غیــر از لوله ها و کابل های موجود در بســتر دریا که هنوز هم 
مورداســتفاده قرار می گیــرد، به عنــوان میراث فرهنگی زیر آب 

محسوب نمی شود.

عکس از: علی رضا پرویزی

فروچاله در مهارلو

در ادامه حملات معترضان محیط زیســتی به آثار هنری مشهور نقاط 
مختلف جهان، این بار دو معترض با رنگ و چسب به شیشه تابلو نقاشی 

»کلود مونه« در سوئد حمله کردند.
به گزارش ایســنا و به نقل از ان بی سی، مسئولان موزه ملی سوئد روز 
چهارشنبه اعلام کردند که دو زن در استکهلم پس از پرتاب نوعی رنگ 
به نقاشی هنرمند فرانسوی »کلود مونه« و سپس چسباندن دستان خود 

به قاب آن، دستگیر شدند.
این تابلو نقاشی که »باغ هنرمند در ژیورنی« نام دارد، به عنوان بخشی 
از یک نمایشــگاه در موزه ملی ســوئد به نمایش گذاشته شده بود. به 
گفته ســخنگوی این موزه، این تابلو نقاشی پشت شیشه قرار داشت و 
متخصصان مرمت مشــغول بررسی این نقاشی هستند تا متوجه شوند 

آسیبی به آن رسیده است یا خیر.
مدیر این موزه درباره حمله معترضان به تابلو نقاشی »مونه« بیان کرد: 
»ما طبیعتاً از اقداماتی که در آن هنر یا میراث فرهنگی در معرض آسیب 

قرار می گیرد، صرف نظر از هدف آن، حمایت نمی کنیم.«
یکی از زنانی که در این اقدام اعتراضی شــرکت داشت، در جریان این 
اعتراض فریاد زد: »وضعیت اضطراری اســت. من به عنوان یک پرستار 
تماشــای این وضعیت را قبول نمی کنم. همه گیری در برابر فروپاشــی 

اقلیمی چیزی نیست. این مسئله مرگ و زندگی است.«
تابلو نقاشی »باغ هنرمند در ژیورنی« که »مونه« در سال ١۹٠٠ میلادی 
نقاشی کرد، جدیدترین اثر هنری است که هدف حملات گروه های فعال 

در حوزه محیط زیست قرار گرفته است. چندین ماه است که موزه های 
سراسر اروپا با خطر حضور غافلگیرکننده فعالان محیط زیستی فعالیت 
کرده اند. این گروه از افراد، به نقاشــی »مرگ و زندگی« اثر »گوســتاو 
کلیمت«  نقاش برجســته اتریشــی حمله کردند و روی آن رنگ سیاه 
روغنی ریختند. دو معترض روی یکی از نقاشی های »امیلی کار« نقاش 
کانادایی که در »گالری هنر ونکوور«  نگهداری می شــود، شیره درخت 

افرا ریختند و دست هایشان را با چسب دیوار چسباندند.
»جیــغ« اثر »ادوارد مونک« که در »موزه ملی نروژ« واقع در »اســلو« 
نگهداری می شــود، چندی پیش هدف حمله معترضان نیز قرار گرفته 
بود. مجموعه تابلوهای مشــهور »قوطی های ســوپ کمبل« اثر »اندی 
وارهــول« هنرمنــد نامدار آمریکایــی که در »گالری ملی اســترالیا« 
نگهداری می شــود نیز توسط معترضان محیط زیستی خط خطی شده 
بود. دو فعال حوزه محیط زیســت دستانشان را به قاب دو تابلو نقاشی 
اثر »فرانســیس گویا« که در موزه »پرادو« نگهداری می شود، با چسب 
چســباندند. همچنین گروهی دیگر از فعالان روی شاهکار »ون گوگ« 
سوپ نخودفرنگی ریختند. »دختری با گوشواره مروارید«، شاهکار عصر 
طلایی »یوهانس ورمیر« در »موزه مائریتشــویس« واقع در »لاهه« و 
نقاشی گران قیمت »کومه ها« اثر »کلود مونه« نیز هدف معترضان قرار 
گرفته بودند. حتی »آفتاب گردان ها«ی مشهور »ون گوگ« نیز در امان 
نماندند و دو زن با حمله به تابلوی گران قیمت »گل های آفتاب گردان« 

روی آن سوپ گوجه فرنگی ریختند.

نقاشی »مونه« قربانی حملات معترضان شد

نشست رئیس سازمان سینمایی کشور با سینماگران و مدیران دستگاه های 
فرهنگی و هنری استان هرمزگان برگزار شد.

به گــزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان ســینمایی، محمد خزاعی 
چهارشــنبه )٢۴ خردادماه( به استان هرمزگان ســفر کرد و با حضور در 

گلزار شهدای بندرعباس، به شهدای والامقام این شهر ادای احترام کرد.
وی در ادامه در نشســتی صمیمی با ســینماگران و مدیران دستگاه های 
فرهنگی و هنری این اســتان در ســالن رودکی اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی هرمزگان به گفت وگو و تبادل نظر پرداخت. 
رئیس سازمان سینمایی با اشاره به اهداف برنامه سفرهای استانی سازمان 
سینمایی گفت: ١۹ سفر استانی از سال گذشته با حضور مدیران سینمایی 
برای پیگیری مشــکلات سینماگران و حوزه زیرســاخت های سینمایی 

استان ها صورت گرفته است.
وی ادامه داد: یکی از مهم ترین راهبردهای دولت سیزدهم و وزارت فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی با اهتمام به رویکرد عدالت محوری، سفر به استان ها و 

توجه به مشکلات فرهنگی استان هاست.
خزاعی افزود: اختصاص و افزایش بودجه های اســتانی، راه اندازی و توسعه 
سالن های سینما، حضور سینماگران استانی در جشنواره های بین المللی 
کشــور، حضور آنها در گروه های داوری، توجه به ســرگروهی سینماهای 
اســتانی در حوزه پخش، برگزاری مهر سینمای ایران به عنوان یک رویداد 
جدید توسط استان ها، رونق جشنواره های منطقه ای، رشد تولیدات استانی، 
همچنین  تجهیز و به روزشدن بیش از ۵٠ سالن سینما و بهره برداری از آنها 
تا شهریورماه ســال جاری و...، بخشی از اقدامات و ره آوردهای این سفرها 

بوده است.
خزاعی با اشــاره به وضعیت ســینما در هرمزگان خاطرنشان کرد: استان 
هرمزگان، سیزدهمین استان در رده بندی بیشترین تعداد مخاطب در کل 
کشــور است؛ در حالی که فقط ۵ سالن ســینمای فعال دارد و این نشان 
می دهد که مردم هرمزگان، مردمی سینمادوســت هستند و این فرصت 

خوبی برای سرمایه گذاران است که در این حوزه هزینه کنند. 
وی ادامه داد: در ســال گذشــته برای اولین بار میزبان همه سینماگران 
کشور و اســتان ها در جشنواره سینما حقیقت بوده ایم و از آنها خواستیم 
که برای ارتقای فعالیت های ســینمایی تلاش کرده و به عرصه فیلم سازی 
حرفه ای ورود کنند. ما درصدد ایجاد ظرفیت هایی مضاعف برای فیلم های 

فیلم سازان استانی هستیم. تاکنون در این سطح اهتمام به استان ها اتفاق 
نیفتاده بود.

به گفته رئیس سازمان سینمایی، بهره برداری، تجهیز و راه اندازی بیش از 
۵٠ سالن سینما در یک ساله اخیر از دستاوردهای این سفرهاست. در عین 
حال، ٢٢٢ شهر با بیش از ۵٠هزار جمعیت، همچنان فاقد سینما هستند.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی تصریح کرد: در حال حاضر یکی از 
خواسته های جدی مردم از استانداران و نمایندگان مجلس، مطالبه سالن 
سینماست. هرمزگان از لحاظ مخاطب در وضعیت بدی قرار ندارد. با وجود 
فقدان زیرساخت های لازم و استاندارد، این استان بیش از ۷١هزار نفر در 
ســال جاری مخاطب داشته و این ظرفیت برای سرمایه گذاری بخش های 

خصوصی خبر خوبی است.
خزاعی با بیان اینکه  نباید تولید فیلم ســینمایی به تهران محدود شــود، 
تصریح کرد: لازم اســت رنگین کمانــی از تنوع فرهنگی در چشــم انداز 
تولیدات ما به چشــم بیاید و این با حضور جدی تر فیلم سازان شهرستانی 

محقق می شود.
وی یادآور شــد: من از نزدیک مشکلات شما را لمس کرده  و می شناسم. 
در حوزه تجهیزات و امکانات آموزشی در همه مراکز سینمای جوان به روز 
می شود. چرا باید دفاتر ما همچنان با تجهیزات فرسوده و امکانات قدیمی 

کار کنند؟ ما درصدد جبران این کاستی ها و خلأها هستیم.
وی با تأکید بر تقویت بخش های خصوصی اظهار کرد: ســینما منحصر به 
قشر و تفکر خاصی نیست. توقع ما از سینمای بخش خصوصی، سینمای 
در خدمت منافع ملی است و از سینمای دارای تنوع مضمونی و سلیقه ای 

متناظر به اهداف کلان ملی، حمایت می کنیم. 
به گفته خزاعی، اولویت ما در سازمان سینمایی موضوعاتی چون: جمعیت، 
دفاع مقدس، خانواده، تنوع ژانر، موضوعات  مضامین اجتماعی و خانوادگی 
مهم و مسائل راهبردی و... است؛ چراکه سینمای ما فقدان تنوع ژانر بوده 

و باید بسترهای رفع آن را فراهم کنیم.
وی ادامه داد: کشــف استعداد با رویکرد عدالت محوری شاخص نگاه ما در 
حوزه آموزش است. قطعاً در آثار ما باید نگاه و رنگ وبوی ایرانی و اسلامی 
وجود داشته باشد. هویت ملی و اخلاقی نکته موردتوجه ماست و طبیعی 

است شاخص ها  و استانداردهایی برای رشد سینمای ملی وجود دارد.
رئیس ســازمان سینمایی با بیان اینکه به لحاظ ســلیقه، نگرش، دیدگاه 

و جنــاح هیچ گونه محدودیتــی وجود ندارد، عنوان کــرد: ارزش گواهی 
آموزشــگاه ها باید تقویت شود. ظرفیت و منابع مراکز در استان هرمزگان 
قابل توجه اســت؛ فقط نیاز به همگرایی داریم که با شــکل گیری شورای 

استانی سینما این خلأ نیز رفع می شود.
وی به رســالت شــهرداری ها اشــاره و اظهار کرد: شــهرداری ها رسالت 
بزرگ تری در توسعه سینمای استان ها دارند. شهرداری ها بازوی حمایتی 
گسترش و رشــد فعالیت ها و رویدادهای سینمایی در کنار ادارات ارشاد 
هســتند. حمایت از رویدادها، تولید فیلم کوتاه، مســتند و بلند به صورت 

مشارکتی، بخشی از این حمایت هاست.
رئیس سازمان سینمایی عنوان کرد: مصوب شده تا شورای استانی سینما 
با حضور اســتانداران تشکیل شود و تلاش می کنیم بخشی از دغدغه های 

شما را رفع کنیم. 
اسماعیل جهانگیری، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی هرمزگان با اشاره 
به وضعیت فرهنگی هرمزگان گفت: ما از ســفرهای مدیران سینمایی به 
استان های مختلف مطلع بوده ایم که با دستاوردهایی نیز همراه بوده است. 
یقیناً با شــناختی که از نوع نگاه شــما داریم، این سفر برای هرمزگان و 
جامعه سینمایی استان پربرکت خواهد بود و حضورتان برای اهالی سینما 

باعث دلگرمی و امید است.
وی عنــوان کرد: ما معتقدیم که باید ظرفیت هــا را کنار هم بگذاریم و از 
تک بعــدی حرکت کردن پرهیز کنیم. نظر ما بر مدیریت بر اســاس خرد 
جمعی و استفاده از ظرفیت همه دســتگاه ها و گروه های فکری است. به 
همین منظور، سه روز قبل از ادارات همسو با فعالیت های اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی هرمزگان در جهت برنامه ریزی دغدغه های فرهنگی هنری 
و رســیدن به یک وحدت فرهنگی و هنری دعوت به همکاری کرده ایم و 
اکنون خرسندیم که این وحدت و همگرایی بین ادارات هم خانواده وجود 
دارد. این برنامه و این نشســت محصول اســتفاده از نکته نظرات جمیع 
ادارات همکار و اهالی ســینمای استان بوده است و انعکاسی از دغدغه ها، 

درخواست ها و بیان مشکلات حوزه سینمایی استان خواهد بود.
این گردهمایی، با حضور بیش از ۷٠ نفر از مدیران دســتگاه های فرهنگی 
و سینماگران و هنرمندان اســتان هرمزگان صورت گرفت و حاضران در 
فضای صمیمی مسائل، موانع و مشکلات سینمایی و سینماداری و کمبود 

تجهیزات آموزشی را مطرح کردند.

آیین ســومین دوره نشان عالی خورشید و اهدای آن به 
سعید رشتیان عصر روز پنجشنبه در سالن فردوس موزه 

سینمای ایران برگزار شد.
بــه گــزارش روابط عمومی مــوزه ســینما، در ابتدای 
این مراســم که اجرای آن را منصــور ضابطیان برعهده 
داشــت، بخش هایی از مراسم نشــان عالی خورشید در 
دو دوره گذشــته نمایش داده شد و پس از آن مرتضی 
رزاق کریمــی گفت: با توجــه به اینکه »نشــان عالی 
خورشــید« به تهیه کنندگان مســتند تعلق می گیرد، 
لازم اســت به چند نکته درباره سینمای مستند و نقش 
تهیه کننده مستند اشاره  کنم. همه ما شاهد هستیم که 
سینمای مستند رشد فزاینده و باشتابی را طی می کند 
و در دهه های اخیر شتاب بیشتری نیز گرفته که ناشی 
از پیگیری علاقه مندان به شناخت ملل، فرهنگ، ادیان 
و اقوام مختلف اســت و امروز با رســانه های دیجیتال و 
شبکه های مختلف دسترســی به شناخت فرهنگ های 

مختلف نیز آسان شده است.
وی افزود: ســینمای مســتند هم در ذات خود ویژگی هایی دارد و بیشــترین 
سرمایه را برای شناخت در اختیار دارد که می توان از آن بهره  برد، اما متأسفانه 
هنوز جهان و به ویژه کشور ما نسبت به این نکته غفلت کرده اند. همان طور که 
می دانیم، در کشورهای توسعه یافته مستندها جایگاه ثابتی از نظر مخاطب دارند 
و تصور می کنم رسانه های نوین و شبکه های نمایش خانگی می توانند از ظرفیت 

مستندها بهره بیشتری ببرند.
این مستندســاز با تأکید بر نقش تهیه کننده مســتند، ادامــه داد: همان طور 
که نویســنده و کارگردان مؤلف داریم، تهیه کننــده مؤلف نیز داریم، اما تعداد 
آنها اندک اســت و ســعید رشــتیان ویژگی هایی دارد که از مصادیق قطعی 
 تهیه کننده مؤلف است و نگاه هدفمند و راهبردی نسبت به موضوع فیلمی که 

می سازد، دارد.
وی ادامه داد: تهیه کننده مؤلف از افکار عمومی شــناخت دارد و باید مطالعات 
بین رشته ای داشته باشد، اهل تحقیق باشد و فقط عامل توزیع پول نباشد. باید 
روحیه جمع گرایی داشــته باشد و افراد مختلف از نسل ها و تجربه های مختلف 
را کنار هم جمع کند و سعید رشتیان همه این خصوصیات را دارد و در آثار او 

عشق به مردم و کشورمان را در بالاترین سطح دیده ام و به او افتخار می کنم.
در ادامه حسین حق گو، مستندساز گفت: سعید رشتیان از بنیان گذاران انجمن 
تهیه کنندگان مستند است و از هیچ کوششی در این راه مضایقه نکرد، تا آنجا 
که حتی در تمام ایام تعطیلی خانه ســینما بدون چشمداشت جلسات انجمن 

را برگزار می کرد.
وی با بیان اینکه حجم تولیدات ســعید رشتیان در صدا و سیما متنوع است، 
خاطرنشــان کرد: مســتندهای »تهران من«، »آینه فرهنــگ«، »تصویرگران 

انقلاب« و... از آثار درخشــان او به شمار می رود. شیوه او در تولید آثار مستند 
به صورت اســتمراری است؛ او بسیار مطالعه می کند و مسیر تحقیق را همراه با 
کارگــردان اثر انجام می دهد و این امر صرف زمان و دقت در جزئیات از رابطه 
او با سینمای مستند نشئت می گیرد؛ سینمایی که اگر سال ها در آن کار کنید 
پولدار نخواهید شــد. به پاس قدردانی سینمای مســتند سعید رشتیان، او را 

»عالی جناب در امر تهیه کنندگی مستند« قلمداد می کنم.
در بخش دیگر این مراســم، علیرضا حسینی عضو هیئت مدیره خانه سینما و 
انجمن تهیه کنندگان ســینمای مستند نیز گفت: سعید رشتیان همیشه برای 
من حکم مربی داشــت. در شورا و آکادمی خانه سینما همیشه کنارم بود و هر 
زمان هر مشــکلی به  وجود می آمد، بیشترین زحمات بر گردن او بود. به نظرم 

اگر هر انجمن یک سعید رشتیان داشته باشد، خوشبخت است.
در ادامه رامین حیدری فاروقی گفت: در حوزه ادبیات ایران بر مفهوم راز تأکید 
بســیاری شده است که همیشــه این سؤال مطرح می شــود که منظور از راز 
چیســت و به اعتقاد من در حوزه روابط انســانی و اخلاقی این راز چیزی جز 

اعتماد نیست.
وی ادامه داد: هر انســان نشانه دار و شــاخصی، اعتمادبرانگیز است و حتماً در 
زندگی اش یک آدم قابل اعتماد دیده اســت. من معتقدم خوشــبختی در ما با 
تعداد افراد قابل اعتماد زندگی مان نســبت مســتقیم دارد و در حوزه اجتماعی 
پیداکــردن آدم های قابل اعتماد که بتوانند خود را در توفیق دیگران شــریک 
بدانند و از توفیق دیگران خشنود باشند، آسان نیست. من این تجربه را با سعید 

رشتیان دارم؛ پس آدم خوشبختی محسوب می شوم.
در ادامه مستند کوتاهی از سعید رشتیان برای حاضران در مراسم نمایش داده 
شــد و بعد از آن مرضیه برومند، مرتضی رزاق کریمی، رامین حیدری فاروقی، 

حامد شــکیبانیا، علیرضا حسینی و محمد صوفی روی 
صحنه آمدند و نشــان عالی خورشید و لوح یادبود را به 
»سعید رشتیان« اهدا کردند. همچنین در ادامه حسین 
ترابی مستندساز پیشکسوت نیز به روی صحنه آمد و از 

سعید رشتیان قدردانی کرد.
سعید رشــتیان پس از دریافت نشــان عالی خورشید 
گفــت: خود را مرهون ســینما و مخصوصاً ســینمای 
مســتند می دانم و تأکید می کنم که این مراســم برایم 
منزل پایانی بوده و پایان خوشی است. در حال حاضر در 
سینمای مستند در نقطه عطف مهمی به سر می بریم که 
امیدوارم همه ما اهالی جامعه هنری بتوانیم به سلامت 
از آن عبــور کنیم و من این نقطه عطف را تأکید قطعی 
و قابل بازگشــت بر حرفه ای شــدن در سینمای مستند 
می دانم. امیــدوارم رفته رفتــه وزن حرفه ای گری را در 

سینمای مستند بیشتر ببینیم و پیگیری کنیم.
وی با بیان اینکه برای مستند دو دسته بندی فیلم مستند 
و سینمای مستند قائل است، ادامه داد: تاریخ سینمای 
ما سرشار از افتخارات و الگوهایی است که آنها را می توانیم در دسته بندی فیلم 
مســتند قرار دهیم و هرچه پیش می رویــم، می بینیم علاقه مندی به این نوع 

سینما بیشتر می شود. 
رشتیان در ادامه بیان داشت: تصور می کنم ما که در این حوزه قدیمی هستیم 
هنوز نتوانســتیم مدل های حرفه ای و جاافتاده ای ارائه دهیم که علاقه مندان به 
این حوزه با تکلیف روشــن تر وارد این وادی شــوند و درحال حاضر در نقطه ای 
هســتیم که باید بیشتر به سمت حرفه ای شدن در سینمای مستند پیش برویم 
و نشــانه این اتفاق می تواند این باشد که توجه ما به تهیه کنندگی به عنوان یک 

حرفه باید افزایش پیدا کند.
وی با بیان اینکه ســینما کار گروهی و جمعی است و این موضوع در سینمای 
داستانی روشن است، بیان داشــت: این موضوع در سینمای مستند به دلایل 
مختلف هنوز به قطعیت نرسیده و باید به صورت گروهی و جمعی این فعالیت را 
پیش ببریم. فکر می کنم تأکید بر کار گروهی و ویژگی هایی که از این طریق به 
سینما وارد می شود، ما را به موقعیت مطلوب نزدیک می کند و سینمای مستند 
را به سمت سینمایی می برد که مخاطبان آن، پاسخ سؤالات و انتظارت خود را 
می بینند و زمینه ساز گفت وگوی بیشتر در مسائل مختلف می شود. ما می سازیم 

تا دیده شویم و از مخاطب شروع می کنیم.
در این مراسم مرتضی رزاق کریمی، مرضیه برومند، رامین حیدری فاروقی، حامد 
شــکیبانیا، محمد صوفی، علیرضا حسینی، حسین ترابی، علی دهکردی، علی 
لقمانی، امیر اثباتی، حسین ترابی، سیدمهدی طباطبائی نژاد، امیر اثباتی، رضا 
خوشدل، عبدالحسین بدرلو، عصمت شاکری، مهناز مظاهری، مژگان صیادی، 

ارد زند، حسین حقگو، آرش قاسمی و... حضور داشتند.

»سعید رشتیان« در مراسم اهدای نشان عالی خورشید مطرح کرد: 

سینمای مستند حرفه ای شود 
باید بیشتر به سمت حرفه ای شدن در سینمای مستند پیش برویم

بیش از ۵۰ سینما از ره آورد سفرهای استانی تا شهریورماه به بهره برداری می رسند

سینمـــا در صف بهره بــرداری سینمـــا در صف بهره بــرداری 
در سال گذشته برای اولین بار میزبان همه سینماگران کشور و استان ها در جشنواره سینما حقیقت بوده ایم


